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Recenzja
rozprawy doktorskiej mgr Wojciecha Ratajczyka

pt. Zagrozenia srodowiskowe wynikaj~ce z odprowadzania sciek6w
oczyszczonych do w6d morskich

Niniejsz<! oceny wykonalem na podstawie uchwaly Rady Wydzialu Nauk 0 Zdrowiu
z Oddzialem Pielygniarstwa i Instytutem Medycyny Morskiej i Tropikalnej Gdaiiskiego
Uniwersytetu Medycznego podjytej 14 wrzesnia 2017 roku. Decyzjy wraz z egzemplarzem
rozprawy przeslano pismem DNZ-340-l/2017 z dnia 14.09.2017 r.

Przedlozona do recenzji rozprawa zostala wykonana w Zakladzie
Toksykologii Srodowiska Wydzialu Nauk 0 Zdrowiu z Oddzialem
Pielygniarstwa i Instytutem Medycyny Morskiej i Tropikalnej Gdanskiego
Uniwersytetu Medycznego pod naukowym kierunkiem prof. dr hab. Lidii
Wolskiej.

Rozprawa zostala przedstawiona w formie oprawionego wydruku
komputerowego i wraz ze stron'! tytulow'!, stronami dodatkowymi (motto,
podziykowania) oraz tresci,! zasadnicz,! liczy 262 strony, w tym 80 tabel i 119
rysunk6w. Kandydat zawar! w niej nastypuj,!ce rozdzialy g16wne: Wstyp, CZysc
teoretyczna, Cel i zakres pracy, CZysc doswiadczalna, Dyskusja wynik6w,
Podsumowanie, Literatura, Zal,!cznik 1, Streszczenie w jyZYku polskim oraz
Abstract w jyZYku angielskim. Ponadto dol,!czyl: Dorobek naukowy
i Curriculum vitae. Rozdzialy g16wne s'! podzielone na podrozdzialy oraz
mniejsze czysci, co w wielu przypadkach ulatwia czytelnikowi sledzenie
przebiegu badan oraz interpretacji wynik6w. Chociaz powyzszy uklad jest
przejrzysty, to w mojej opinii, nalezalo wydzielic rozdzial "Wyniki", a w pracy
nie nalezalo uZywac okreslenia "dyskusja wynik6w", lecz "dyskusja" lub
"om6wienie wynik6w". Ponadto polskiemu pojyciu "streszczenie" nie w pelni
odpowiada angielskie "abstract". Uwazam, ze dol,!czenie na koncu pracy
wykazu dorobku naukowego i "curriculum vitae" (lepiej po polsku "Zyciorys")
jest zbydne, gdyz dokumenty te s'! wymagane tylko przy skladaniu wniosku
o wszczycie przewodu. Wedlug obowi,!zuj,!cej ustawy nie s'! wymagane, jesli
rozprawy stanowi maszynopis ksi,!zki (Dz. U. 2003.65.595 z p6in. zm.).
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Przechodz,!:c do oceny rozprawy pragny podkreslic, ze badania mgr
Wojciecha Ratajczyka wychodz,!: naprzeciw rosn,!:cym problemom zwi,!:zanym
z zanieczyszczeniem srodowiska w6d przybrzemych Bahyku. Pomimo wielu
dzialan na rzecz ograniczenia doplYwu zanieczyszczen problem nadal pozostaje
aktualny. Chociaz dotychczasowe badania w pol,!:czeniu z dzialaniami
zaradczymi oraz decyzjami administracyjnymi doprowadzily do ograniczenia
doplywu niekt6rych substancji szkodliwych do morza, to realizowane prace
nadal wskazuj,!:, ze problem nie zostal w pelni rozwi<!Zany. Pojawiaj,!: siy
bowiem nowe substancje i zwi¥ane z tym nowe problemy, co wynika
z postypuj,!:cej industrializacji oraz rosn,!:cej antropopresji.

Z tytulu rozprawy wynika, ze jest ona poswiycona ocenie zagrozenia, jakie
niesie odprowadzanie oczyszczonych sciek6w do morza.

We wstypie (2 str.) autor bardzo syntetycznie przedstawil problem
zanieczyszczenia srodowiska wodnego, sciek6w, ich oczyszczania,
uwarunkowan hydrologicznych w Bahyku oraz kr6tko okreslil przedmiot
rozprawy.

CZysc teoretyczna (29 str.) jest poswiycona problematyce gospodarki
sciekowej w ujyciu historycznym i wsp6lczesnym z uwzglydnieniem rozwi,!:zarl
technicznych oraz regulacji prawnych. Informacje zawarte w tej czysci s'!:
interesuj,!:ce dla czytelnika i swiadcz,!: 0 doglybnym zapoznaniu siy doktoranta
z podjyt'!: problematyk,!:. Pomijaj,!:c drobne uchybienia jyzykowe tresc nie budzi
wiykszych zastrzezen.
Po lekturze nasuwa siy jednak kilka uwag, a mianowicie: na str. 35 wiersze 5-8
od g6ry (s. 355

-
8
) autor pisze Cz(}se lek6w mote bye takie niewlasciwie

utylizowana poprzez wprowadzenie do kanalizacji. Ulegajq one oczyszczeniu
tylko w niewielkim stopniu, ze wzgl(}du na niskq biodegradowalnose
i stosowanie malo efektywnych proces6w oczyszczania. Jesli autorowi chodzi
o leki w sciekach to raczej powinien u.zyc sformulowania - Ulegaj,!: one
rozkladowi (...).
Na str. 3710-14 gdzie podano splyw zanieczyszczen do Bahyku lepiej byloby
zamiescic dane z ostatnich lat, a nie z roku 2000.
M6wi,!:c 0 reakcji organizm6w na substancje szkodliwe lepiej u.zywac pojycia

, ,,, . d ' ,,, ( 43 1)"opornosc , a me ,,0 pornosc s. .
Moze nalezalo tez zamiescic w tej czysci og6ln,!: informacjy 0 ilosci
og6lnokrajowej odprowadzanych sciek6w komunalnych i przemyslowych.

Za cel pracy doktorant przyj,!:l oceny WPlYwu zrzut6w sciek6w
z oczyszczalni Tr6jmiasta i innych miejscowosci, na jakosc abiotycznych
element6w (woda, osady) ekosystemu Zatoki Gdanskiej oraz wchodz,!:cej w jego
sklad Zatoki Puckiej. Do osi,!:gniycia celu zrealizowal 7 zadan.

Nastypnym rozdzialem rozprawy jest "Czysc doswiadczalna", kt6ra obejmuje
132 strony tekstu, rysunk6w i tabel. Moje uwagi dotycz,!: przede wszystkim
kolejnosci poszczeg6lnych podrozdzial6w. Praca zyskalaby na czytelnosci
gdyby charakterystyka obszaru badawczego (podrozdzial 2.3) znalazla siy na
pocz,!:tku tego rozdzialu, a nastypnie zamieszczono tresci dotycz,!:ce



odczynnikow, aparatury oraz procedur analitycznych i badawczych. Nie ma to
wplywu na fakt, ze zastosowane metody badawcze Sq generalnie adekwatne do
podjt(tych zadan, chociaz w przypadku stosowanych metod analitycznych
odczuwam brak informacji 0 wiarygodnosci wynikow (np. odzysk, LOQ, LOD).
Odnosnie do tego rozdzialu chcialbym tez uzyskae odpowiedz na pytanie -
Dlaczego w badaniach toksycznosci UZyto mineralnej wody niegazowanej
"Zywiec? oraz proszt( 0 wyjasnienie - jaki, w swietle tematu rozprawy, jej celu
i przyjt(tych zadari, byl powod badania lekoopomosci bakterii Escherichia coli
(s. 79).

Uwazam, ze umieszczony w tej czt(sci podrozdzial 2.4. zatytulowany
"Wyniki i ich omowienie" powinien bye oddzielnym rozdzialem. Autor omawia
w nim efekty oczyszczania sciekow na podstawie danych dotyczqcych
parametrow fizykochemicznych, analizy jakosciowej i ilosciowej zwiqzkow
z grupy WWA i PCB oraz wynikow testow biologicznych. Wyniki otrzymane
z laboratoriow oczyszczalni dotycz~ce parametrow fizykochemicznych
wskazuj~ na bardzo wysok~ sprawnose procesu oczyszczania (redukcja
w zakresie 90-99%). Rowniez wyniki wlasne autora potwierdzaj~ bardzo duze
zmniej szenie stt(zenia zwi~zkow z grupy WWA i PCB po oczyszczeniu
sciekow, a wykonane testy biologiczne potwierdzaj~ spadek ich toksycznosci.
Niepokoj~ce jest natomiast stwierdzenie potencjalu endokrynnego niektorych
sciekow oczyszczonych. Przedstawione przez mgr Wojciecha Ratajczyka
rezultaty s~ istotn~ wartosciq rozprawy, ktora odpowiada na pytanie: w jakim
stopniu scieki zagrazaj~ ekosystemowi Zatoki Gdanskiej, do ktorej Sq
odprowadzane? Cennym elementem badan jest tez identyfikacja innych
zanieczyszczen organicznych w sciekach surowych i odprowadzanych do morza
po oczyszczemu.

Po zapoznaniu sit( z t~ czt(sci~ pracy nasuwa sit( kilka uwag:
1. S~dzt(, ze lepiej bylo wraz z profilami zwi~zkow w sciekach, zamiescie ich

profile w wodzie i osadach pobranych wokol kolektorow, co ulatwiloby
czytelnikowi latwiejsze zorientowanie sit( w oddzialywaniu sciekow na
srodowisko bez potrzeby poszukiwania tych danych na innych,
zamieszczonych dalej stronach rozprawy,

2. Autor pozostawia czt(sto czytelnika "sam na sam" z wynikami, a ich
interpretacji trzeba szukae w tabelach, co utrudnia lekturt(,

3. Proszt( 0 wyjasnienie, po co oznaczano zawartose metali w osadach wokol
kolektorow sciekow, jesli nie badano ich stt(zen w sciekach,

4. Proszt( tez, aby Autor okreslil swoj udzial w analizach metali oraz
w badaniach mikrobiologicznych.

Rozdzial zatytulowany "Dyskusja wynikow" (lepiej tylko "Dyskusja")
stanowi waZn~ czt(se rozprawy. W tej czt(sci mgr Wojciech Ratajczyk omawia
wyniki swoich badan z uwzglt(dnieniem przepisow prawnych obowi~zuj~cych
w Polsce i w Unii Europejskiej. Odwoluje sit( tez do publikacji naukowych
zwi~zanych z problematyk~ zanieczyszczenia srodowiska morskiego ze irodel



antropogenicznych i naturalnych. Dyskusja zyskalaby gdyby doktorant wielkosc
ladunku zanieczyszczen wnoszonego przez scieki do morza por6wnal
z ladunkiem wnoszonym z wodami Wisly. Szkoda, ze poza badaniem styzen
metali w osadach pominiyto ich analizy w odprowadzanych sciekach, daloby to
podstawy do szerszej interpretacji w tym zakresie. W odniesieniu do metali
unikalbym sformulowania "... dlugiego okresu p6ltrwania ..." (s.1805

).

Generalnie, w tej cZysci dyskusji brak jest pelnego wyjasnienia przyczyn
zmniejszenia ladunku splywu metali do Baltyku. (Uwaga: Praca - poz. 150 -
przywolana na stronie 1835 nie dotyczy Zatoki Puckiej, lecz Irlandii). Duzo
miejsca w dyskusji poswiyca autor WWA i PCB. Sluszne jest stwierdzenie, ze
oczyszczalnie nie stanowiq znaczqcego zr6dla zanieczyszczen morskich w6d
przybrzemych wielopierscieniowymi wyglowodorami aromatycznymi. Chociaz,
jak wykazano, pomimo znacznej redukcji Sq one obecne w odprowadzanych
sciekach oczyszczonych. W przypadku niekt6rych zwiqzk6w z tej grupy
(indeno[I,2,3-c,d]piren, benzo[g,h,i]perylen) doktorant obserwowal wzrost
styzenia po oczyszczeniu. Uwazam, ze gdyby byl wykonany pelny bilans
zanieczyszczen w scieku surowym, oczyszczonym i osadzie sciekowym, moma
by lepiej wyjasnic wplyw proces6w oczyszczania sciek6w. Dotyczy to takZe
mozliwosci interpretacji obserwowanych zmian styzen PCB. W swietle danych
zawartych w tabeli 70. twierdzenie, ze ,,Najwyisze wartosci PCB odnotowano
w sciekach surowych "Gdansk-Wsch6d" ..." (s.20213_14) jest nieuprawnione.
Scieki te zawieraly 15 ngPCB/I, dla por6wnania oczyszczone scieki
z oczyszczalni "Dybog6rze" zawieraly az 14 ngPCB/I, nie moma natomiast
powiedziec, jaka byla zawartosc w sciekach surowych z tej oczyszczalni gdyz
takich oznaczen niestety nie wykonano. W dyskusji doktorant duzo uwagi
poswiyca pochodzeniu WWA i PCB w wodzie 0 osadach morskich zbyt malo
m6wi 0 mechanizmach, kt6re przyczynily siy do obnizenia styzen badanych
substancji w odprowadzanych sciekach. Prosilbym 0 rozwiniycie tych zagadnien
podczas obrony rozprawy.

Zamieszczony za dyskusjq rozdzial "Podsumowanie" zawiera 7 wniosk6w
szczeg6lowych, kt6re doktorant reasumuje w nastypujqcy spos6b: "Wnioski te
prowadzq do konkluzji, ie r6inorodnosc zanieczyszczen generowana przez
wsp61czesnq gospodark(f i aktywnosc spoleczenstwa, pomimo stosowania
system6w oczyszczania sciekOw i spelniania wymog6w prawnych przez
oczyszczalnie, wywiera presj(f na srodowisko wodne, kt6re stanowi odbiornik
sciek6w oczyszczonych, prowadzqc do:

1. zanieczyszczenia w6d, a w szczeg61nosci osad6w w szerokim spektrum
zwiqzk6w 0 r6inorodnym dzialaniu toksycznym,

2. akumulowania w osadach zwiqzk6w endokrynnych,
3. wzrostu lekoopornych mikroorganizm6w (rec. lepiej lekoopornosci),
4. potencjalnego zanieczyszczenia osad6w przez grzyby nitkowate

i droidioidalne oraz bakterie 0 potencjale patogennym. "



Dalej doktorant wskazuje na potrzeby podjycia dzialan zarzqdczych,
wprowadzenia bardziej efektywnych technologii oczyszczania oraz zmian
zachowan spoleczenstwa.
Wlasciwie w tej czysci moma bylo pominqc cale wprowadzenie "W ostatnich
20-30 latach ... negatywne skutki srodowiskowe." (s.2252

-
17

). Wnioski, zawarte
w 7 punktach moma uproscic i przeredagowac, aby nie byly stwierdzeniami,
a wiykszy nacisk nalezaloby poloZyc na to, co moma wywnioskowac z tabeli
80., w ktorej przedstawiono efekty oczyszczania i skutki odprowadzania
sciekow do wod morskich.

Literatura (301 poz.), ktora zostala przywolana w rozprawie jest zwiqzana
z podjytq tematykq badan. Moje zastrzezenie budzi jedynie nadmiema liczba
pozycji ksiqZkowych (47 poz.). Sqdzy, ze doktorant moglby zrezygnowac
z cytowania znacznej czysci tych publikacji.

Dalsze czysci rozprawy nie budzq zastrzezen, poza wspomnianymi
wczesniej. Streszczenie w jyzyku polskim oraz abstract w jyZYku angielskim,
odzwierciedlajq zakres i wyniki badan.

Podsumowanie i wniosek koiicowy
Moje uwagi majq przede wszystkim charakter redakcyjny. Liczy, ze podczas

obrony rozprawy, poruszone w recenzji problemy zostanq wyjasnione podczas
dyskusji.

Reasumujqc uwazam, ze mgr Wojciech Ratajczyk wykonal interesujqce
badania, ktore pozwolily zrealizowac nakreslone cele. Udowodnil, jakie
zagrozenia dla srodowiska morskiego niosq scieki odprowadzane z Trojmiasta,
Jastami i Helu. Wykazal siy umiejytnosciq samodzielnego prowadzenia prac,
dobrq znajomosciq warsztatu badawczego oraz wiedzq w zakresie podjytej
problematyki. Badania wnOSZqnowe, interesujqce informacje do tematyki
zwiqzanej z ekotoksykologiq.

W mojej opinii mgr Wojciech Ratajczyk spelnil wymagania Ustawy
o stopniach naukowych i tytule naukowym z dnia 14 marca 2003 r. (z pom.
zm.). Na tej podstawie wystypujy do Wysokiej Rady Wydzialu Nauk 0 Zdrowiu
z Oddzialem Pielygniarstwa i Instytutem Medycyny Morskiej i Tropikalnej,
Gdanskiego Uniwersytetu Medycznego z wnioskiem 0 dopuszczenie mgr
Wojciecha Ratajczyka do dalszych etapow przewodu doktorskiego.

~~w1a~pn~~
Prof. dr hab. mz. Mikolaj Protasowicki


